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Letter of candidature – Gunn Marit Helgesen 
 
 

I have had the honour to serve as a delegate to the Council of Europe Congress of Local and Regional 
Authorities since 2012, for the past four years as President of its Chamber of Regions. Since 2012, I 
have been Head of the Norwegian delegation to the Congress. 
 
The work in the Congress has been an inspiration and has really underlined how important it is that 
we, local and regional representatives, contribute to further developing local democracy and 
implementing the European Charter of Local Self-Government. 
 
I have been rapporteur for the Monitoring report of Moldova, following closely the development there. 
But also Ukraine and Armenia have been parts of my responsibility. Just to mention some of the 
activities. In March this year, I will be rapporteur to Cyprus in a remote monitoring. This will be a new 
experience.   
 
These kinds of activities really motivate me to continue the hard work for local democracy, human 
rights and Rule of Law.     
 
In my capacity as a local or regional elected representative for many mandates, among them as Deputy 
County Mayor for eight years and County Mayor for eight more years, and as a former President, now 
Vice President of KS – the Norwegian Association of Local and Regional Authorities, as a delegate to 
Congress and from other elected positions in international bodies since 1996, I am absolutely 
convinced local and regional authorities are critical contributors to overcoming Europe’s many 
challenges. The Congress is the guardian of the European Charter of Local Self-Government and 
remains a key actor in promoting democracy, human rights and good governance on the continent.  
 
I remain committed to those principles, and I’m ready to continue serving this noble cause. Hoping for 
your support for my candidacy as Vice President of the Chamber of Regions. 
 
Porsgrunn, 18 March 2021 
 

 
 
Gunn Marit Helgesen  



Gunn Marit Helgesen (born 30 October 1958) was elected 

President of the Norwegian Association of Local and Regional 

Authorities (KS) from 2012 to 2020. In 2020, Ms Helgesen was 

elected First Deputy President and spokesperson on international 

affairs. Ms Helgesen is educated as a chemical engineer and has 

been a Senior Engineer in Statoil and Norsk Hydro. She was Chair 

of Telemark County Council from 2003 to 2011, after two periods 

as Vice-Chair. Today, she is group leader of the County Council 

for the Conservative Party, and serves as member of the County 

Committee in Vestfold and Telemark County Council. Moreover, Ms 

Helgesen has served as local councillor in the City of Porsgrunn. 

For this election period, she is substitute member of the city 

council. From 1993 to 2009, Ms Helgesen was substitute member 

to the Norwegian Parliament from Telemark County.

Since 2012, Ms Helgesen has been delegate to the Council of 

Europe Congress of Local and Regional Authorities, as head of 

the Norwegian delegation. She has served as Vice-President of 

the Bureau of the Congress and Vice-President of the Chamber of 

Regions. At the 31 Session of the Congress in October 2016, Ms 

Helgesen was elected as President of the Chamber of Regions and 

re-elected in 2018. She is a member of the Monitoring Committee 

of the Congress.

Ms Helgesen was elected as Vice President of the Conference 

of Peripheral and Maritime Regions (CPMR) since 2000 and was 

President of the North Sea Commission 2004 – 2012. 

In 2013, Gunn Marit Helgesen was elected Vice-President of 

the Executive Bureau of Council of European Municipalities and 

Regions (CEMR). From 2016, she was elected Co-President and 

member of the presidency of the organization. In 2020, she was re-

elected as Co-president for a second period of three years. Gunn 

Marit Helgesen is a member of the Policy Committee. She also 

represents Norway in the World Council and Executive Bureau of 

United Cities and Local Governments (UCLG).

gunn.marit.helgesen@ks.no

+47 917 40 802

https://tinyurl.com/y8g29so4

Gunn Marit Helgesen has significant international involvement. 

Local and regional authorities throughout Europe face many of the 

same challenges ahead. Covid-19 recovery, tighter public finances, 

climate change, labour participation and welfare are issues that 

are often discussed across regions and national boundaries. Mrs. 

Helgesen believes it is important to learn from each other, and 

that local solutions can often be the solution to both national and 

international challenges. Trust in democracy, freedom of expression 

and human rights form the foundation of policymaking in many 

areas.
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Lettre de candidature – Gunn Marit Helgesen 
 

J'ai eu l'honneur d'être déléguée au Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux du Conseil d'Europe 
depuis 2012, durant ces quatre dernières années en tant que Présidente de sa Chambre des Régions. 
Depuis 2012, je suis chef de la délégation norvégienne au Congrès. 
 
Les travaux du Congrès ont été une inspiration et ils ont vraiment souligné la grande importance pour 
nous, représentants locaux et régionaux, de contribuer au développement de la démocratie locale et 
à la mise en œuvre de la Charte européenne de l'autonomie locale. 
 
J'ai été rapporteuse pour le rapport de Suivi de la Moldavie, en suivant de près l'évolution de la 
situation dans ce pays. Mais l'Ukraine et l'Arménie ont également fait partie de ma responsabilité. 
Juste pour mentionner quelques-unes des activités. En mars de cette année, je serai rapporteuse à 
Chypre dans une suivi à distance. Ce sera une nouvelle expérience.   
 
Ces types d'activités me motivent vraiment à continuer le dur travail pour la démocratie locale, les 
droits de l'homme et l'État de Droit.     
 
En ma qualité d'élue local ou régional pour de nombreux mandats, parmi lesquels en tant que Maire 
Adjoint du Comté pendant huit ans et Maire du Comté pendant huit ans, et en tant qu'ancienne 
Présidente, maintenant Vice-présidente de KS - l'Association norvégienne des Autorités Locales et 
Régionales, en tant que déléguée au Congrès et d'autres postes élus dans des instances internationales 
depuis 1996, je suis absolument convaincue que les collectivités locales et régionales apportent une 
contribution décisive pour surmonter les nombreux défis européens. Le Congrès est le gardien de la 
Charte européenne de l’autonomie locale et reste un acteur clé dans la promotion de la démocratie, 
des droits de l'homme et de la bonne gouvernance sur le continent.  
 
Je reste fidèle à ces principes et je suis prête à continuer de servir cette noble cause. En espérant votre 
soutien pour ma candidature à la Vice-présidence de la Chambre des Régions, 
 
Veuillez agréer, Messieurs, l'expression de mes meilleurs sentiments 
 
Porsgrunn, le 18 mars 2021 

 
Gunn Marit Helgesen  



Gunn Marit Helgesen (née le 30 octobre 1958) a été élue Président 

de l’Association norvégienne des Pouvoirs Locaux et Regionaux 

(KS) de 2012 à 2020. En 2020, Mme Helgesen a été élue Première 

Vice-présidente et porte-parole pour les affaires internationaux. 

M.me Helgesen a étè formée en tant qu’ingénieur en chimie, et elle 

a été Ingénieur Senior chez Statoil et Norsk Hydro. Elle a également 

été Présidente du Conseil du Comté de Telemark de 2003 à 2011, 

après deux périodes de Vice-présidence. Elle est actuellement 

chef du groupe du Conseil du Comté pour le Parti Conservateur 

et membre du Comité du Comté à Vestfold et Telemark. En outre, 

Mme Helgesen a été conseillère municipale de la Ville de Pors-

grunn. Pour cette période électorale, elle est membre suppléante 

du conseil municipal. De 1993 à 2009, Mme Helgesen a été mem-

bre suppléante au Parlement norvégien du comté de Telemark.

Depuis 2012, Mme Helgesen est déléguée au Congrès des 

Pouvoirs Locaux et Régionaux du Conseil d’Europe, en tant que 

chef de la délégation norvégienne. Elle a occupé les postes de 

Vice-présidente du bureau du Congrès et de Vice-présidente de la 

Chambre des Régions. Lors de la 31eme session du Congrès en 

octobre 2016, Mme Helgesen a été élue Présidente de la Chambre 

des Régions et ré-élue en 2018. Elle est membre du Comité de 

Suivi du Congrès.

Mme Helgesen a été élue Vice-présidente de la Conférence des 

Régions Périphériques Maritimes (CPMR) depuis 2000 et elle a 

été Présidente de la Commission de la Mer du Nord entre 2004 et 

2012. 

En 2013, Gunn Marit Helgesen est devenue Vice-présidente du 

Bureau Exécutif du Conseil des Communes et Régions d’Eu-

rope (CCRE). À partir de 2016, elle a été élue Co-présidente et 

membre de la présidence de l’organisation. En 2020, elle a été 

réélue co-présidente pour une seconde période de trois ans. Gunn 

Marit Helgesen est membre du Comité directeur. Elle représente 

également la Norvège au Conseil mondial et au Bureau exécutif des 

Cités et Gouvernements Locaux Unis (CGLU).

gunn.marit.helgesen@ks.no

+47 917 40 802

Gunn Marit Helgesen est très impliquée au niveau international. 

Des autorités locales et régionales à travers toute l’Europe sont 

confrontées aux mêmes défis. Les questions liées aux finances 

publiques plus limitées, aux changements climatiques, au marché 

du travail et au système de protection sociale dépassent souvent 

le cadre des régions et des pays. Madame Helgesen estime 

important que nous apprenions les uns des autres et pense que 

des solutions locales peuvent souvent se révéler la réponse à des 

défis nationaux comme internationaux. L’accès à la démocratie, la 

liberté d’expression et la protection des droits de l’Homme forment 

un socle de base des conceptions politiques dans de nombreux 

domaines. 
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